

မိတ်ဆက်ဟုတ်အခွဲအလံာ်ပျဲ အခိ

ပက္ခိပုာ်ယုာ်မၤသကိးတၢ်လၢ တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါသ့ၣ်ဘိာ်သးစၢ်အတၢ်ပာ်သ့ၣ်ပာ်သးလၢအလီၤဘၣ်ယိာ် (Youth Risk Behavior Survey) အပူၤန့ၣ်လီၤ. တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤဘၣ်တၢ်ဆိၣ်ထွဲမၤစၢၤအိၣ်ဖျါ [name of agency (ခၢၣ်စးကရၢအမံၤ)] န့ၣ်လီၤ. တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအပူၤ တၢ်ကသံကွၢ်တၢ်သံကွၢ်ဘၣ်ယးတၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ဆိၣ်သးအဂ့ၢ်အကျိၤလၢ ၉ တီၤတုၤ ၁၂ တီၤကွိၣ်တဖၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါကသံကွၢ်ဘၣ်ယးတၢ်ဆိၣ်န့ၣ်ဂံၢ်န့ၣ်ဘါ, နီၢ်ခိတၢ်ဟူးတၢ်ဂဲၤ, တၢ်ဘၣ်ဒိဘၣ်ထံး, တၢ်စူးကါကသံညါသူး, သံးဇိၤကံးဇိၤ, ဒီးကသံပုၤဘိးအဂၤတဖၣ်န့ၣ်လီၤ. ဒ်န့ၣ်အသိးကသံကွၢ်ဘၣ်ယးဒီးမုာ်ခါသ့ၣ်ထံးတၢ်ရဲလိာ်အတၢ်ဆိၣ်သးလၢအဒူးအိၣ်ထီၣ်တၢ်ဆိၣ်ဒီးဟူးသးဒီးတၢ်ဆူးတၢ်ဆါအတၢ်ရၢလီၤအသး, လၢအပုာ်ယုာ်ဒီးတၢ်ဆါအယၢ်လၢအဒူးကဲထီၣ်တၢ်ဆါအူး(၈) (HIV) န့ၣ်လီၤ.

တၢ်ကမၤကွိၣ်တဖၣ်လၢကထာ်န့ၣ်လီၤဝဲဒၣ်တၢ်ဂ့ၢ်တၢ်ကျိၤဆူတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအပူၤလၢတၢ်ဟံးန့ၣ်တၢ်ဆါကတီၢ် ၃၅ မံးနံးလၢတၢ်ကမၤဝဲဒၣ်အဂီၢ်န့ၣ်လီၤ.

တၢ်မၤတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤလၢစးခိဒီးစၢ်ဘိာ်ဘၣ်ယး တၢ်လီၤဘၣ်ယိာ်လၢ အကကဲထီၣ်သးဒီးန့ၣ်တဆံးတက့ၢ် မ့တမ့ၢ် တအိၣ်ဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိာ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်လီၤဘၣ်ယိာ်လၢအကဲထီၣ်သးသ့ထဲတမံၤမ့ၢ်ဝဲ ကွိၣ်တနီၤနီၤကထံၣ်ဘၣ်တၢ်သံကွၢ်တခါခါလၢအလီၤတၢ်လီၤဆဲးတလၢန့ၣ်လီၤ. တၢ်ရဲၣ်ကျဲၤပာ်လီၤတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤလၢတၢ်ဒိသးဝဲဒၣ်န့ၣ်ဖိအနီၢ်ကစၢ်တၢ်ဘိာ်တၢ်ဘၢအဂီၢ်န့ၣ်လီၤ. တလိာ်လၢကွိၣ်တဘၣ်ထၢန့ၣ်အမံၤဖဲတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအပူၤဘၣ်. ဒ်န့ၣ်အသိး, တၢ်တယၢၤထီၣ်ဝဲဒၣ်ကွိၣ် မ့တမ့ၢ် ကွိၣ်အမံၤဖဲလၢတၢ်ဟံးဖျါအစၢၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်အစၢၤလၢတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအဂီၢ်ကဘၣ်မ့ၢ်တၢ်အမ့ၢ်အတီၢ်နီၢ်, ဒီးမ့ၢ်တၢ်အရဲဒိၣ်လၢကွိၣ်ဖဲလၢဂဲၤလၢအဘၣ်ထွဲဒီးတၢ်လီၤဘၣ်ယိာ်လၢတၢ်ဆိၣ်ဆူၣ်အိၣ်ချ့အတၢ်ဆိၣ်သးဒၣ်လဲာ်, တၢ်ကဟ့ၣ်အဝဲသ့ၣ်တၢ်ခွဲးတၢ်ယာ်လၢတၢ်န့ၣ်လီၤပာ်သကိးလၢတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအပူၤ, ဘၣ်ဆၣ်တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤမ့ၢ်လၢတၢ်သးဆူၣ်အဖိခိၣ်န့ၣ်လီၤ. တၢ်တဟံးဂ့ၢ်ဝိ ကွိၣ်, နၤ, မ့တမ့ၢ် န့ၣ်ဖဲအဝဲသ့ၣ် မ့ၢ်တဆဲးဒီးမၤတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤန့ၣ်လီၤ. ကွိၣ်လဲၤကဟံးကွိၣ်တၢ်သံကွၢ်တမံၤလၢလၢအတဆဲးဒီးစံးဆၢသ့ဝဲန့ၣ်လီၤ. လၢန့ၣ်အမဲာ်ညါ, ကွိၣ်ဆိကတီၢ်ကွိၣ်အတၢ်မၤတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါတဘျီလၢလၢသ့ဝဲလၢတဆိၣ်ဒီးတၢ်ဟ့ၣ်အီၤတၢ်ကမ့ၢ်ဘၣ်န့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးယုထံၣ်န့ၣ်တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤန့ၣ်, အလံာ်ကွဲးဒီးအိၣ်ဝဲဖဲ [ဟံးပျဲပုၤလၢမိာ်ပာ်ကြးကိးအိၣ်အတၢ်လီၤတၢ်ကျဲ မ့တမ့ၢ် အမံၤ, ဒီးအတၢ်ဆဲးကျိးအဂ့ၢ်အကျိၤ] န့ၣ်လီၤ.

ဝံသးစူးဖးလံာ်တက့ၢ်ဒိအံၤဖဲအဂၤတကပၤလၢတၢ်သ့ၣ်ညါအိၣ်ထီၣ်တၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါလၢအမၤသးနီၢ်နီၢ်အဂ့ၢ်တက့ၢ်. ထၢန့ၣ်မၤပုၤတၢ်လီၤဟံးလံာ်အံၤအသိးဒီးဆုၢ်ကဒါက့ၤဆူကွိၣ်လၢ ၃ သီအတီၢ်ပုၤထဲဒၣ်လၢနမ့ၢ်တဆဲးဒီးလၢနဖိကန့ၣ်လီၤမၤသကိးဝဲဖဲတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအပူၤန့ၣ်လီၤ. နမ့ၢ်အိၣ်ဒီးတၢ်သံကွၢ်အိၣ်ထီၣ်ဘၣ်ယးတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအဂ့ၢ်လၢနဖိအကွိၣ်သရၣ်သရၣ်မုာ် မ့တမ့ၢ် အကွိၣ်ခိၣ်စံးဆၢဝဲတသ့အဂ့ၢ်န့ၣ်, ဝံသးစူးကိးဘၣ်ဖဲ [ခၢၣ်စးကရၢအမံၤ] ဖဲ [လိာ်စိနီၣ်ဂံၢ်] န့ၣ်တက့ၢ်. တၢ်ဘျး.

ဝံသးစူးထၢန့ၣ်မၤပုၤတၢ်လီၤဟံးအံၤထဲဒၣ်လၢနမ့ၢ်တဆဲးဒီးလၢနဖိကန့ၣ်လီၤမၤသကိးဝဲဖဲတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအံၤအပူၤန့ၣ်လီၤ.

ကွိၣ်အမံၤ- \_\_\_\_\_ အတီၢ်- \_\_\_\_\_

ယန့ၣ်ဖးလံာ်တက့ၢ်ဒိအံၤဒီးယသ့ၣ်ညါတၢ်လၢအဘၣ်ယးဒီးတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအဂ့ၢ်န့ၣ်လီၤ.

[ ] တပျဲ, ယဖိလၢတမ့ၢ်လၢအကန့ၣ်လီၤပာ်သကိးဝဲလၢတၢ်ယုာ်သ့ၣ်ညါအပူၤဘၣ်န့ၣ်လီၤ.

မိာ်ပာ်ဆဲးလီၤအမံၤ- \_\_\_\_\_ မ့ၢ်နံၤ- \_\_\_\_\_

လိာ်စိနီၣ်ဂံၢ်- \_\_\_\_\_